
Konference mimo jiné připomína-
la lednové 85. výročí úmrtí a dub-
nové 125. výroční narození české-
ho literárního giganta. Dějištěm se-
tkání haškologů, literárních vědců, 
překladatelů díla Jaroslava Haš-
ka a jeho ctitelů by-
la lipnická restaura-
ce a penzion U Čes-
ké koruny a penzion 
Brixen, iniciátorem 
a hlavním pořadate-
lem byl spisovatelův vnuk Richard 
Hašek.
Při zahájení konference hejtman 

Vysočiny Miloš Vystrčil (ODS) 
a první československý kosmonaut 
Vladimír Remek slavnostně uvedli 
do světa stříbrné pamětní medaile 
s portrétem Jaroslava Haška. Auto-
rem medaile je sochař Michael Vi-
tanovský. Hejtman Vystrčil při té-
to příležitosti řekl: „Nechci Haška 
odborně hodnotit, to mi nepřísluší. 
Ale skutečnost, že byl Švejk přelo-

žen do 57 jazyků a stále ho čtou na 
celém světě, hovoří za vše. Národy 
nejsou blbci. A my jsme na spojení 
Haška s Vysočinou pyšní.“
Konference měla na programu řa-

du referátů a příspěvků, promluvil 

například známý haškolog Rad-
ko Pytlík, ale také Laszlo Kovacs 
z Maďarska nebo Igor Válek ze Slo-
venska, autor knihy Haškovi v pa-
tách. Přítomni byli i hosté z Fin-
ska, Norska a dalších zemí. Popu-
larita Švejka stále roste, právě vy-
chází v Turecku, připravuje se třetí 
anglický překlad, velmi oblíbený 
je v Pobaltí, v Rusku i v Německu, 
ale dokonce i v Číně.
Účastníci konference položili 

i základní kámen k piedestalu, na 

kterém bude stát Haškova socha. 
Bronzová socha v nadživotní veli-
kosti autora Josefa Malejovského 
bude na podstavec umístěna v čer-
venci. Odlita byla v roce 1988, 
skončila však v depozitáři Galerie 
hlavního města Prahy. Praha ji ny-
ní věnovala Lipnici. Celé slavnos-
ti asistovali rakouskouherští vojáci, 
sám císař pán, vše kontrolovali ci-
vilní strážník Bretschneider, funkci 
kamenného piedestalu zatím stylo-

vě zastal padesátilit-
rový pivní sud a pí-
pa.
Kromě celé řa-

dy hostů dorazil do 
Lipnice i další vnu-

ci slavných předků – přátel Jarosla-
va Haška: Josef Lada, vnuk malí-
ře Josefa Lady – ilustrátora Švejka, 
a sochař Pavel Opočenský, vnuk 
Gustava Opočenského.
Účastníci konference si rovněž 

prohlédli expozici lipnického Pa-
mátníku Jaroslava Haška, do je-
jíž úpravy kraj investoval 100.000 
korun. Byla pořízena nová grafic-
ká úprava panelů panelů a výstavu 
doplnila doplnila také replika do-
bové vojenské uniformy.

Dveře dokořán
Podrobný program 
Dne otevřených dveří, 
který kraj pořádá už 
28. května.
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Aut ubude
Začala očekávaná 
stavba obchvatu 
Moravských Budějovic. 
K tématu také rozhovor 
na straně 6.  strana 2

Cvičení za 1
Záchranáři procvičovali 
boj s ptačí chřipkou. 
Nanečisto to zvládají 
dobře.
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AKTUÁLNĚ S RADNÍM

Rozvoj informačních a komunikačních technologií (ICT) patří k hlavním 
prioritám na Vysočině. Využívají se k řízení vnitřních procesů krajských or-
ganizací i v rozvoji území celého regionu. Umožňují maximální otevřenost 
kraje při poskytování informací o veřejnosprávních aktivitách při součas-
né maximální dostupnosti poskytovaných informací. Rozvoj infrastruktu-
ry ICT plošně v celém území kraje vyrovnává rozdíly v regionu, umožňu-
je vznik nových služeb veřejné správy. Dostupnost informací spojená s na-
bídkou služeb zvyšuje znalosti obyvatel kraje i využití nabízených příleži-
tostí. 
Kraj poskytuje dlouhodobou koncepční a grantovou podporu ICT projek-
tů obcí a měst, neziskového sektoru i organizací zřizovaných samosprá-
vou. Zájemci najdou vše na webových stránkách kraje. Žadatelé o podpo-
ru z Fondu Vysočiny se po přihlášení se na krajském webu nemusí o nic 
starat. Obdrží mailem informace o grantových programech ihned po jejich 
schválení v zastupitelstvu kraje. 
V následujících letech počítáme s dobudováním páteřní sítě ROWANET II. 
a jejím propojením s resortními sítěmi veřejné správy a podporou koncep-
tu otevřených sítí. Klíčovou složkou po dobudování infrastruktury se sta-
ne podpora obsahu a síťových aplikací. Rozvoj datových a komunikačních 
služeb umožní zefektivnění veřejné správy i jejích služeb. 
Snahou je, aby užitek z moderních technologií byl pro kraj co nejvyšší. Klí-
čové ale nejsou technologie, ale jejich využití lidmi. Proto se snažíme spo-
lupracovat s co nejširší skupinou zájemců o využití ICT. Diskuse, hledání 
cest a spolupráce je cestou, která bude v následujících letech strategickou 
prioritou veřejné správy. Nepochybuji o tom, že stávající silná pozice Vy-
sočiny v oblasti implementace ICT a inovací jak na národní, tak i meziná-
rodní úrovni zůstane zachována.

Jaroslav Hulák
radní kraje Vysočina

Lipnice vzpomínala na Haška

noviny jsou součástí projektu                                  www.ceskydomov.cz

STALO SE

STALIN ZŮSTÁVÁ

Studenec (kid) • Obyvatelé Stu-
dence na Třebíčsku v referendu 
rozhodli, že na pomníku obětem 
války na návsi zůstane Stalinův 
portrét. Květnového hlasování se 
účastnilo 227 z 447 voličů. O osm 
desetin procenta tak byla překro-
čena padesátiprocentní hranice 
pro platnost referenda. Pro pone-
chání Stalinovy busty na pomníku 
hlasovalo 154 lidí, proti pak rov-
ných padesát.

Lipnice nad Sázavou (kid, jak) • Jaroslav 
Hašek – součást světového myšlenkového 
kontextu. To bylo téma mezinárodní 
konference v Lipnici nad Sázavou.

Položení základního kamene k podstavci Haškovy sochy bylo opravdu sty-
lové. Foto: archiv kraje

Hejtman Miloš Vystrčil: „Nechci Haška odborně hodnotit, to 
mi nepřísluší. Ale skutečnost, že byl Švejk přeložen do 57 ja-
zyků a stále ho čtou na celém světě, hovoří za vše. Národy ne-
jsou blbci. A my jsme na spojení Haška s Vysočinou pyšní.“

INZERCE
Požáry továren 
se nevyhýbají 
ani našemu kraji

Ronov nad Sázavou (kid) • Je-
den z největších požárů v našem 
kraji za poslední období zasáhl 
koncem dubna sídlo kartonážky 
v Ronově nad Sázavou na Hav-
líčkobrodsku. V areálu hořela 
budova skladů, na místě zasaho-
valo podle mluvčí krajských ha-
sičů dvanáct hasičských sborů. 
Předběžný odhad škody na ma-
jetku přesáhl částku 10 milionů 
korun.

Požár vypadal hrozivě. Foto: ar-
chiv kraje

Dukovany (kid,jis) • V Duko-
vanech by v budoucnu mohly 
vyrůst dva další bloky. Na se-
tkání se starosty obcí ze zóny 
havarijního plánování elektrár-
ny to řekl ředitel sekce přípra-
vy jaderných zdrojů ČEZ Ivo 
Kouklík.
Podle Kouklíka je v Dukova-

nech dostatek chladicí vody, 

vyrobenou energii lze z Duko-
van také dobře dopravit do sítě. 
Rozvoj elektrárny také nabízí 
práci pro kvalifikované odbor-
níky a přinese také práci inže-
nýrským a stavebním firmám. 
Ivo Kouklík starostům také jas-

ně ukázal, jak moc roste spotře-
ba elektřiny v Česku a okolních 
zemích a na číslech prokázal, 

že energii nebude možné v bu-
doucnu dovážet. 
„K rozvoji jaderné energeti-

ky na Vysočině krajské zastu-
pitelstvo již zaujal své podpůr-
né stanovisko. Kraj je připraven 
podporovat další rozvoj jaderné 
energetiky. Máme ale své pod-
mínky a související požadav-
ky na partnerství, kompromis 

a kompenzace,“ uvedl na setká-
ní hejtman Vysočiny Miloš Vy-
strčil (ODS).
Už na konci června se starosto-

vé obcí ze zóny havarijního plá-
nování setkají znovu s vedením 
elektrárny a představiteli ČEZu, 
na jednání dorazí i premiér Mi-
rek Topolánek a ministr průmys-
lu a obchodu Martin Říman.

Okolí Dukovan podporuje elektrárnu


